
Tisztelt Hölgyeim és Uraim! 
 
Köszöntünk minden résztvevőt a Magyar Infektológiai és Klinikai 
Mikrobiológiai Társaság 40. jubileumi Kongresszusán Budapesten, a Flamenco 
Hotelben. 
A kerek kongresszusi szám mellett 2012-ben ünnepeljük Társaságunk 
megalakulásának 50. évfordulóját. 
Ez a kettős ünnep alkalmat nyújt visszaemlékezésre, számvetésre és a jövő 
feladatainak számbavételére. 
A Társaságot 1962-ben alapították és elnöke Román József (akkor a László 
Kórház igazgatója, korábban egészségügyi miniszter), főtitkára Binder László 
lett. Ez az elnökség vezette a Társaságot 1969-ig, Román József haláláig.  
Az első Vándorgyűlést 1972-ben Siklóson, a várban rendezték. Akkor úgy 
hívták, hogy FOT (Fertőző Orvosok Társasága) Vándorgyűlés. Abban az időben 
Binder László volt a Társaság elnöke és Nyerges Gábor  a főtitkár. Ezt a 
tudományos fórumot Barna Kornél (pécsi osztályvezető) rendezte, és a 
visszaemlékezések szerint nagyon jól sikerült. A Vándorgyűlések kezdetben 
kétnaposak (péntek-szombat) voltak, és tavasszal rendeztük, majd a 
rendezvények torlódása miatt őszre kerültek és háromnaposra bővültek. Ettől 
kezdve Kongresszusként kerültek be a tudományos naptárba. 
A következő helyeken voltak vándorgyűlések (egyes helyeken többször is 
voltunk): Ajka, Budapest, Eger, Debrecen, Dunaújváros, Győr, Gyula, Karcag, 
Miskolc, Pécs, Szeged, Szekszárd, Székesfehérvár, Szolnok, Szombathely, 
Zalaegerszeg.  
A hazai infektológia legjelentősebb intézménye a 110 éves Fővárosi Szent 
László Kórház, amely a képzés, továbbképzés és az egységes szemlélet 
kialakítását szakmailag mind a mai napig irányítja. 
Ebben nagy segítséget nyújtott az intézeten belül működő mikrobiológiai labor, 
amely az igények kielégítése mellett a fejlődés egyik motorja lett. 
Szakterületünkre tragikus, hogy e speciális kórház strukturája a 2006-ban 
kezdődő kórház-átalakítások után megbomlott, önállóságát elveszítette. 
Sajnálatos, hogy a megyei kórházakon belül működő mikrobiológiai laborok 
többségét az 1980-as évek végére a kórházak megszüntették, helyüket a KÖJÁL, 
később az ÁNTSZ laborok vették át, majd 2007-től ezek jelentős részét is 
privatizálták. 
A megyei kórházak infektológiai osztályainak korszerűsítése az 1980-as évek 
végén kezdődött, ami sajnos, ágyszám csökkentéssel járt együtt. Az osztályok 
ágyszáma a következő két évtizedben felére-harmadára, néhol ötödére (!) 
csökkent. Megszűntek a gyermek-infektológiai részlegek, a fertőző 
gyermekbetegeket túlnyomórészt csecsemő-gyermekosztályokon kezelik, ahol 
az orvosok nem rendelkeznek megfelelő infektológiai ismeretekkel. Mutatóba 
maradt néhány osztály, ahol fertőző gyermekbetegeket tudnak ellátni. 



2000-ig csaknem minden infektológus rendelkezett belgyógyászat vagy 
gyermekgyógyászat szakvizsgával. Az új képzési rendszerben az infektológia 
alapszakvizsga lett, aminek örülnünk kellene, ha egyidejűleg nem vált volna 
szinte lehetetlenné mellette megszerezni a gyermek- vagy belgyógyászat 
szakvizsgát. 
Mindeközben új betegségeket ismertünk meg, az utazás elterjedésével és a 
multirezisztens kórokozók megjelenésével új kihívásoknak kell megfelelnünk- 
csökkenő létszámmal, financiális korlátok között. Az infekciókontroll 
tevékenység sem nélkülözheti az infektológus és mikrobiológus részvételét. 
Minden abba az irányba mutat, hogy az infektológia stratégiai szakterület, 
amelyet minden lehetséges eszközzel fejleszteni kellene. Ennek első, 
legfontosabb lépése az egyetemeken az infektológia önálló tantárgyként történő 
oktatása lenne. Tisztelet azoknak az egyetemeknek, ahol a kezdeti lépéseket 
megtették, de ennél többre van szükség. 
Az infektológia fejlődése elképzelhetetlen a klinikai mikrobiológia nélkül. A 
klinikum és diagnosztika összefonódásának tipikus példája. Klinikai ismeret 

nélkül nincs mintavétel, mikrobiológiai vizsgálat nélkül nincs megalapozott 

diagnózis. Ezt felismerve döntött Társaságunk 2006-ban arról, hogy addigi nevét 
Magyar Infektológiai és Klinikai Mikrobiológiai Társaság-ra változtatja.  
Miközben itthon működési és finanszírozási problémákkal küzdünk, a 
nemzetközi tér kitágult, a fiatalok külföldi gyakorlatokra utazhatnának újabb 
ismereteket szerezni – hogy ez csak szórványosan fordul elő, annak a pénzhiány 
az egyik oka, másrészt nincs aki dolgozzon a távollevők helyett. 
Üdítő kivétel Ternák Gábor professzor út afrikai kezdeményezése Kenyában, 
ahol több turnusban szerezhettek fiatal kollégáink helyszíni tapasztalatot és 
gyakorlatot 
Köszöntjük a jubileumi kongresszus vendégét, a Magyar Pulmonológiai 
Társaságot, köszönjük, hogy elfogadták meghívásunkat. A közös előadások a 
közösségben szerzett és nosocomialis pneumonia szinte valamennyi területét 
érintik. 
Megköszönöm Rókusz László főorvos úrnak, Társaságunk főtitkárának a 
jubileumi kongresszus megszervezésével járó munkát. 
Kívánom, hogy érezzék jól magukat. 
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